



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ

လၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြုၤနီၣ်ဂံၢ်- 22-361-II

မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ-သဝီဖိတဂၤ လၢအအိၣ်ဖဲ မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ ဘၣ်ဒိဝဲဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ် ဖဲအဝဲဟံးန့ၣ်ဒုသဝီတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဆၢကတီၢ်, လၢဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဂွၢ်ဝီလၢ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤဖဲ လၢဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဖဲးပထုဘၢၣ် ၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ် သဝီဖိလၢအသးန့ၣ်အိၣ် ၂၈န့ၣ်တဂၤ အိၣ်သဝီဖဲ ၈---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ ယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ် ဖဲအဝဲဟံးဂ့ၤဝီသကိးဝဲဒီး လီၢ်ကဝီၤ ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA)သုးဖိခံၤအခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်တယၢ်ဝဲလၢ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤအီၤလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)ပယီၤသုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤ ဘၣ်ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ် ဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤလဲၤဆုၤအီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ်လၢ ကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်တကပၤ ဒီးအဝဲဘၣ်ဒိၣ်တံာ်ကွံာ်အခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ ခဲအံၤန့ၣ် အဝဲကွံာ်ဆၢၣ်မဲၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကမၤလၢပုၤထီၣ်က့ၤ အဖိလံာ်တၢ်လိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ် ပိၢ်ဖး ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ် ဒီးတၢ်ဒီးလီၤဟ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲတၢ်တခါ လၢအတြီတံာ်ဃာ်သဝီဖိလၢကလဲၤကွၢ်ဖဲးမၤတၢ်လၢအစံာ်ပုၤကျိးခဲးသံၣ်အပူၤ လၢအဟံၣ်ဖိသိဖိတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိၣ်သးသမူသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတံာ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၢ် ပိၢ်ဖးထီၣ်အဂ့ၢ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်န့ၣ်မုၢ်သီ	လၢဖဲးပထုဘၢၣ် ၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၢၣ်)	၈---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ် ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤသၢတၢ်မၤဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးပုၤဂွၢ်ဝီခွဲးယၢ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပုၤ ဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖဲခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတံာ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤအ---
သးနံၣ်	၂၈နံၣ်
မ့ၢ်/ ခွဲၤ	ပိၣ်ခွဲၤ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	ထီၣ်ပုၤ
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ဖဲးခဲး
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ	မိၢ်လုၢ်ပၢ်လၢ
တၢ်ဟံမုၢ်ဒါ/ လီၢ်လၢ	ဂၤၤဒါး (ဒုသဝီဘၣ်ဘၤ)
အိၣ်ဆိးဒုသဝီ	စ---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်

ပုၤလၢအမၤအပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သုးကျိၤ/ သုးရၣ် / သုးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ / သုးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ဆိကမိၣ်တယၢ်ဝဲလၢအမ့ၢ် SACပယီၤသုးဟူးဂဲၤဝဲၤလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် (စကခ-၈) , ခိၣ်ချုးသုးရၣ် (၄၀၄)	ဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရၣ်	ခိၣ်ချုးသုးရၣ် (၄၀၄) သုးရၣ်ခိၣ် စိထိအူ ဒီး သုးရၣ်ခိၣ်ခံ ယၤအိၣ်မ့ၢ်

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 KHRGပျီၤပုၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤ န့ၢ်ဟူတၢ်ကစီၣ်ဘၣ်သးဂၤၤဒါး (ဒုသဝီဘၣ်ဘၤ)ဖိတဂၤယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်အဂ့ၢ်အံၤ
 လၢ KNLA တၢ်မဲၢ်ညါသုးဖိတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ အဝဲမၤတၢ်ထံၣ်လီၢ်သံကွၢ်တၢ်ဒီး ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်အကျိၤတဂၤ
 ဘၣ်သးတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲထဲသကိးစ့ၢ်ကိးတၢ်ဒီးပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤ အနီၣ်ကစၢ်ဟ်ဖျါထီၣ်
 တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်သးအဝဲဘျါက့ၤ ဝဲအဂ့ၢ်အကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၢ်စ့ၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.
 ပုၤလၢအဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ပုၤလၢအဟးသကိးဒီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးခါအယီ အဝဲထံၣ်
 ထွဲဝဲ ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ် ပိၣ်ဖးထီၣ်အဂ့ၢ်ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အနီၣ်ကစၢ်စ့ၢ်ကိး ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဟး
 သကိးဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအခါအံၤအိၣ် (၃)ဂၤဘၣ်ဆၢ ပုၤလၢအယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်ဒီးဘၣ်ဒိဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ထဲတဂၤန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလၢစဲးပထုၣ်ဘၢၣ် ၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဂီၤခီ ၈း၄၀န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ် ဂၢၤဒၢး(ဒူသဝီဘံၣ်ဘၢ)ဖိတဂၤ ဒီးကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲး သုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) သုးရၣ် (၁၀၂), သုးဒု (၁)အသုးဖိ(၂)ဂၤ ဟးဝုၤဝီၤလၢဒူသဝီတၢ်ဘံၣ်ဘၢအဂီၢ် ဖဲယ---ကျဲမုၢ်လၢ အအိၣ်ဖဲ စ---သဝီ မုၢ်ထီၣ်ဟီၣ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. (အဝဲသ့ၣ်ဟးဝုၤဝီၤဆ့ၣ်ကွၢ် မုၢ်ထံၣ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၣ်ကးကရၢ (SAC)ပယီၤသုးတဖၣ်ဟဲဘၣ်ဖုး လၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤအိၣ်တအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.)

သဝီဖိတဂၤအံၤမ့ၢ် စီၤအ---, အသးနံၣ်အိၣ်၂၈န့ၣ် (ဖဲအဟးဒီးအသကိး KNLAသုးဖိ (၂)ဂၤအံၤအခါ) ယီၢ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢ မ့ၣ်ပီၢ် ဖဲတချးအလဲၤတုၤတၢ်လီၤလၢအဝဲသ့ၣ်တိာ်ဟံၣ်လၢကလဲၤဝဲတတီၤဒီးဘၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. သုးလၢဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် အံၤ မ့ၢ်သုးဖိၣ်စုက ဝဲဖဲလဲၣ်တဖုလဲၣ်န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ပုၤဒီးလီၤတၢ်ကဘၣ်မ့ၢ် SACပယီၤသုးန့ၣ်လီၤ. တချးတုၤလၢ လၢစဲးပထုၣ်ဘၢၣ် ၂သီဒီးဘၣ် တသီခံသီအတီၢ်ပူၤန့ၣ် စီၤအ---လဲၤဟးဝုၤဝီၤဝဲဖဲကျဲ ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် ဒီးအသ ကိးသ့ၣ်တဖၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ပုၤဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်မ့ၢ် SACပယီၤသုးတဖၣ် (မ့ၢ်လၢကျဲဝဲအံၤန့ၣ် KNLAသုးဟးဝုၤဝီၤသ့ၣ်တပ ယုာ်ယီၤအယံ KNLAသုးမုၢ်ဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် န့ၣ် KNLAသုးဖိခံအံၤ ကသ့ၣ်ညါထွဲဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ). အဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒ်အံၤ, “ပဟးဝုၤဝီၤဖဲကျဲတဘီအံၤန့ၣ် တစုၤန့ၣ် ယဲၢ်ဘျီဘၣ်. အညီၣ်န့ၣ် ပဟးလၢကျဲတဘီအံၤအယံ တဘျီအံၤဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အိၣ်န့ၣ် ပတ သ့ၣ်ညါဘၣ်.”အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်တယာ်ဝဲလၢ SACပယီၤသုးတဖၣ် ဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်လၢ SACပယီၤသုးဟူးဂဲၤဝဲလီၢ် ခိၣ်သ့ၣ် (စကစ-၈), ခိၣ်ချုသုးရၣ်(၄၀၄) (လၢအအိၣ်ဟဲလၢဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရၣ်)တဖုအံၤန့ၣ် ဟူးဂဲၤဖဲ စ---သဝီဟီၣ်ကဝီၤပူၤ အိၣ်လံတဘျးလၢန့ၣ်လီၤ. အယံ အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်သ့ၣ်ညါဝဲ KNLAသုးလၢအအိၣ်ဖဲဟီၣ်ကဝီၤဖဲအံၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်အိၣ်သးဒီးဒီးလီၤဝဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. (ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်ဝဲလၢ) SACပယီၤသုးတဖၣ်ကထံၣ်ဝဲ KNLA သုးဟးခိၣ်လီၤဖဲဟီၣ်ကဝီၤဝဲအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

က---လၢအမ့ၢ် KNLAသုးရၣ် (၁၀၂), သုးဒု (၁)အသုးဖိတဂၤ ထံၣ်ထွဲဝဲ စီၤအ---ယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ် သးဝံၤတဘျီယီၤ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤ အသကိးလဲၤပုၤအီၤလၢချၢယံ ဒီးလဲၤယိးအီၤလၢစုာ်ပူၤ ဆူရ--- တၢ်လီၢ် (လၢကခီယီၤဆူ ကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်ပူၤသ့အလီၢ်)န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢစဲးပထုၣ်ဘၢၣ် ၃သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ် ပုၤလဲၤဆုၢ်အီၤလၢသိလ့ၣ် စးထီၣ်လၢ ရ---တၢ်လီၢ်ဒီးဆူတၢ်ဆါ ဟံၣ်လၢကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တဂၤအံၤ ဖဲအဝဲယီၢ်ဘၣ်မ့ၣ်ပီၢ်အံၤန့ၣ် အမၤတသ့ၣ်ညါထွဲဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီသးပုၢ် ဒီး ကရူၢ်ခိၣ် လဲၤဒုးသ့ၣ်ညါက့ၤအမၤဘၣ်သးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အံၤ လၢခံတသီန့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိ, ကသံၣ်သရၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိ ဒီး KNLAသုးတဖၣ် လဲၤဆၢဝဲ စီၤစ---အံၤ ဆူရ---တၢ်လီၤဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်လဲၤပိာ်
စီၤစ---အခံဆူကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်ပူၤတန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်သးကညီၣ်တၢ်ကရၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် (မၤစၢၤပုၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး
ဒီးပုၤဆိက့ဆါဘီဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကူဆါယါဘျါလၢကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်ပူၤအဂီၢ်)တဖၣ်အံၤ ဟံးန့ၢ်အီၤမုၢ်ဒါ
(ရဲၣ်ကျဲၤန့ၢ်ဝဲလၢကဒီးကီၢ်ဆါ ဒီးမၤစၢၤအီၤဖဲလၢအဝဲအိၣ်လၢကီၢ်ကီၣ်တဲၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်အခါ)န့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ဒိၣ်တဲၣ်ကွံာ်
အခိၣ်လၢ အစ့ၣ်ဘၣ်ဒိၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်တကပၤအံၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ထွဲတကပၤစ့ၢ်ကီး ဘၣ်ဒိၣ်ဖးနးညါန့ၣ်
လီၤ.

ဖဲအဝဲအိၣ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ်အခါ တၢ်လၢကညီၣ်လၢကစ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကရၢကရိမၤစၢၤအီၤဘၣ်ဆၣ် မ့ၢ်အဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲလၢ
ကျိၣ်စ့ မ့ၢ်တမ့ၢ် တဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်ခါန့ၣ်တၢ်တသ့ၣ်ညါအီၤဆဲးဆဲးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. (ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်) စီၤအ---အိၣ်ဒီး
လၢတၢ်ဆါဟံၣ်ပူၤဒီးကသံၣ်သရၣ်တဒူးစံၣ်လီၤအီၤတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲကဘၣ်အိၣ်ဒီးလၢတၢ်ဆါဟံၣ်ပုၤသီဒီး
လဲၣ်န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဘၣ် မ့ၢ်လၢတၢ်အံၤဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢတၢ်ပူၤလီၤအတၢ်အိၣ်သးအယိန့ၣ်လီၤ.

ပုၤယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်တကပၤအံၤ အဖိအိၣ် (၄)ဂၤန့ၣ်လီၤ. အဖိအိၣ်ကတၢ်တဂၤအသးန့ၣ်အိၣ် (၅)န့ၣ် ဒီးအဖိအဆံး
ကတၢ်တဂၤအိၣ် ၂လၢန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢအဝဲအိၣ်တူၢ်ကွံာ်တခါအယိ ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢကဘၣ်
ဆိၣ်ထွဲအဖိတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီး တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်လိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီးလၢနီၢ်ခိၣ်ဒီးနီၢ်သးတၢ်လိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်
န့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်တၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အံၤန့ၣ် ကဲထီၣ်စ့ၢ်ကီးအသးဖဲလၢ လၢမးရှးဒီးလၢမ့ၢ် ၂၀၂၂န့ၣ်အဘၢၣ်စၢၤ (ဘၣ်ဆၣ်တဒီးန့ၢ်
ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အလၢအပျဲၤနီတမံၤဒီးဘၣ်)န့ၣ်လီၤ.

စ---သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် တထီၣ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်(MRE)တၢ်မၤလိနီတဘျီဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အယိ ပုၤတူၢ်
ဘၣ်တၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဘၣ်သးဝဲလၢ ကရၢသဘျူ ဒီးလီၢ်ကဝီၤတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ် ကသ့ၣ်ညါထွဲ အီၤဒီးပုၤတူၢ်ဘၣ်
တၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ကဲလၢအဝဲသ့ၣ်ကကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ဝဲဆူညါသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်
သဘျူမ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ် (တၢ်မ့ၢ်တပတုၢ်ကွံာ်တၢ်ဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်ဘၣ်)န့ၣ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဒ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ လီၤမၤကွံာ်
ဝဲတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ ၂၀၂၂န့ၣ် (ဖဲတၢ်သဘၣ်သဘျူက့ၢ်စးထီၣ်ကဒါအသး)ဒီးန့ၣ်လၢအဟဲတဖၣ် ခါဆူညါ
တၢ်ဆိတလဲ မ့ၢ်တအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်န့ၣ် တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိၣ်သးသမူကကီၢ်ခဲဝဲလၢလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်အယိတြီတၢ်ဟံၣ်သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျဲလၢ ကလဲၤဖဲလဲၤမၤလၢစံာ်ပျဲၤကျိးခုးသံၣ်ပူၤအဂီၢ်
န့ၣ်လီၤ.

(၄)တပတီၢ်- တၢ်ယုၣ်အခွဲး

<p>မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဒါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပက သုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.</p>
<p>ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်ဒီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် ဟ့ၣ်KHRGအခွဲးလၢကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအဝဲသ့ၣ်ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.</p>

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျတဖုလၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကိာ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုးသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပုၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.